
Wiadomości Adwokatury 19 maja 2023 r.

Od 17 maja dostępna aplikacja Cyfrowa Kancelaria
Cyfrowa Kancelaria – aplikacja do zarządzania kancelarią adwokacką, jest już
dostępna.
 Wdrożenie i korzystanie z programu jest odpłatne – symboliczna opłata 15 zł.
netto/miesięcznie będzie obowiązywać po okresie promocyjnym.
To kolejny krok w cyfryzacji Adwokatury.
Aplikację – której dostawcą technologicznym jest Wolters Kluwer Polska – można
zamówić na stronie www.ck.adwokatura.pl

 

To nowe narzędzie nie tylko usprawni codzienną pracę, kontakty z klientami, ale także rozwinie
komunikację z cyfryzującym się wymiarem sprawiedliwości. Nowy projekt realizuje kluczowe zadania
- digitalizację praktyki adwokackiej i optymalizację czynności organizacyjnych w kancelarii
adwokackiej.

Cyfrowa kancelaria to m.in.:
- cyfrowe akta sprawy,
- archiwizacja i szybki dostęp do dokumentów w bezpiecznej chmurze
- rejestracja czynności i korespondencji
- integracja z kalendarzami elektronicznymi,
- integracja z Portalem Informacyjnym Sądów Powszechnych
- integracja z LEX
- możliwość wystawiania i wysyłania faktur

Umowę w sprawie Cyfrowej Kancelarii podpisali 9 maja br. adw. Przemysław Rosati, prezes Naczelnej
Rady Adwokackiej oraz Włodzimierz Albin, prezes Wolters Kluwer Polska.

Funkcjonalności aplikacji zostały określone w taki sposób, aby najlepiej wspierać i usprawnić pracę
adwokatów i adwokatek prowadzących własną praktykę.

Projekt będzie systematycznie rozwijany przez Naczelną Radę Adwokacką we współpracy z Wolters
Kluwer Polska, przede wszystkim na podstawie uwag oraz wskazówek adwokatów i aplikantów
adwokackich.

- Naczelna Rada Adwokacka do projektu Cyfrowej kancelarii wybrała Wolters Kluwer ze względu na
istotne kryteria: wiarygodność i doświadczenie partnera, zapewnienie cyberbezpieczeństwa, co jest
niezbędne przy ochronie tajemnicy, integrację z elektronicznym Systemem Obsługi Adwokatury
(eSOA) oraz gwarancję systematycznego rozwoju tego narzędzia. Świat nowych technologii
nieustannie się zmienia. Aplikacja Cyfrowa Kancelaria również musi się zmieniać dostosowując do
wirtualnej rzeczywistości zawodowej, Cyfryzacja wymiaru sprawiedliwości jest elementem naszej
rzeczywistości i jest już naturalnym procesem, na który mamy wpływ, dzięki czemu wiemy jak
budować kompetencje cyfrowe adwokatów - podkreśla adw. Przemysław Rosati, prezes NRA.

Cyfryzacja Adwokatury to priorytet tej kadencji Naczelnej Rady Adwokackiej. Systematycznie trwają
intensywne prace nad rozwojem elektronicznego Systemu Obsługi Adwokatury, który wspiera
komunikację między NRA a okręgowymi radami adwokackimi, okręgowymi radami adwokackimi a
adwokatami oraz jest m.in. wsparciem dla prowadzenia szkoleń doskonalenia zawodowego i aplikacji
adwokackiej (e-Dziennik). Na zaawansowanym etapie są prace nad cyfryzacją pionu dyscyplinarnego
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Adwokatury.

Od stycznia br. adwokaci i aplikanci adwokaccy mogą korzystać z mLegitymacji adwokackich i
mLegitymacji aplikanta adwokackiego w publicznej aplikacji mobilnej mObywatel.

 

Tymczasowe aresztowanie w ocenie adwokatów –
raport NRA
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Przepisy dotyczące tymczasowego aresztowania (TA) w Polsce są nieprawidłowo
sformułowane,  a standardy stosowania TA – niezadowalające. Wyniki są
niepokojące szczególnie dla obywateli.
To podstawowe wnioski z badania, które zostało przeprowadzone wśród
adwokatów i aplikantów adwokackich na zlecenie Naczelnej Rady Adwokackiej. 
Pełny raport zawiera także propozycje pilnych zmian w stanie prawnym
regulującym instytucję tymczasowego aresztowania w Polsce.

Badanie wśród adwokatów i aplikantów adwokackich przeprowadzono w lutym 2023 roku w formie
ankiety, na którą odpowiedziało 514 adwokatów aktualnie wykonujących zawód i aplikantów
adwokackich. Badanie miało charakter anonimowy.

Wyniki są niepokojące szczególnie dla obywateli.
Prawie 70% adwokatów biorących udział w badaniu wskazało, że stan prawny regulujący instytucję
tymczasowego aresztowania w Polsce nie jest zadowalający.
Ponad 2/3 badanych adwokatów wskazało, że aktualne przepisy dotyczące środków
zapobiegawczych nie są sformułowane prawidłowo, a także negatywnie oceniło prawidłowość
określenia przez ustawodawcę w art. 263 § 4 k.p.k. podstaw przedłużenia tymczasowego
aresztowania
Wyjątkiem jest ocena 24 godzinnego terminu na podjęcie przez sąd decyzji o zastosowaniu
tymczasowego aresztowania – prawie 60% adwokatów biorących udział w badaniu uznało, że jest on
prawidłowo określony.
Prawie 3/4 badanych adwokatów widzi potrzebę zmiany obowiązujących przepisów dotyczących
środków zapobiegawczych. Większość uczestników badania wskazywała swoje konkretne propozycje
zmian.

Wskazywane przez adwokatów propozycje zmian pozwoliły wyodrębnić 17 kategorii (obszarów/
przepisów), które wymagają najpilniejszych zmian.
Najczęściej wskazywanym przepisami, które powinny, zdaniem adwokatów, ulec zmianie były
przepisy:
•    art. 258 § 2 k.p.k., dotyczące przesłanki surowej kary grożącej oskarżonemu,
•    art. 263 § 3 i § 4 k.p.k, regulujące terminy stosowania TA oraz jego przedłużania,
•    art. 263 k.p.k. dotyczące maksymalnego terminu stosowania aresztowania

Stosunkowo często adwokaci wskazywali również na znaczenie możliwości częstszego stosowania
innego środka zapobiegawczego (art. 257 k.p.k.) oraz postulowali zmianę przepisów dot. dostępu do
akt sprawy obrońcy (art. 156 par.5 i 5a k.p.k.)

- Zleciliśmy przeprowadzenie badania i opracowanie raportu, ponieważ stosowanie i przedłużanie
tymczasowego aresztowania ma charakter bardzo poważnego problemu systemowego. W Polsce
potrzebna jest debata o regulacji tymczasowego aresztowania – podkreśla adw. Przemysław Rosati,
prezes NRA. – Adwokaci precyzyjnie wskazują mankamenty obecnych przepisów, a także
nieprawidłową praktykę stosowania tych przepisów, jednocześnie proponują konkretne zmiany,
wręcz pilne zmiany.

Z raportu wynika, że w ocenie adwokatów i aplikantów adwokackich przepisy dot. tymczasowego
aresztowania w Polsce są nieprawidłowo sformułowane, a standardy stosowania tymczasowego
aresztowania – niezadowalające.

Do niewłaściwego stosowanie TA adwokaci zaliczają:
•    niewłaściwe działanie organów procesowych,
•    zaniechania organów procesowych,
•    stosowanie TA bez potrzeby,
•    zbyt krótki czas na zapoznanie się z aktami oraz wpływ opinii publicznej.
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Adwokaci wskazują także na przypadki naruszeń:
•    zakłócona możliwość realizacji obowiązków obrończych (np. dostęp do akt, kontakt z klientem),
• stosowanie TA wobec kogoś celowo, żeby wymusić przyznanie się do winy, oraz niemożność
zapoznania się z materiałem dowodowym w wyznaczonym czasie.

Za najpilniej wymagające zmiany standardy stosowania TA adwokaci i aplikanci biorący udział w
badaniu uznali:
•    konieczność wskazania przez prokuratora skąd taki a nie inny okres wnioskowanego TA,
•    jakie czynności prokurator zamierza wykonać w tym okresie, poprzez ich rzeczywiste określenie,
•    w przedmiocie TA powinien orzekać inny sędzia w celu podwójnej weryfikacji.

Publikujemy pełny raport z badania (przejdź do dokumentu)
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94. posiedzenie Prezydium Naczelnej Rady
Adwokackiej 19 maja 2023

94. posiedzenie Prezydium Naczelnej Rady Adwokackiej odbyło się 19 maja w
formie stacjonarnej. 
Prezydium omówiło raport z wyników konsultacji projektu zmian w Zbiorze Zasad
Etyki Adwokackiej i Godności Zawodu i postanowiło przekazać go na posiedzenie
plenarne NRA 26-28 maja br. 
Prezydium przedyskutowało także sprawy organizacyjne oraz przyjęło  porządek
obrad posiedzenia plenarnego NRA w Opolu.
Prezydium zaaprobowało termin egzaminu adwokackiego w 2024 r. ,
zaproponowany przez Ministra Sprawiedliwości.
Prezydium przyjęło uchwały przyznając odznaczenia „Adwokatura Zasłużonym”.

 

Adw. Przemysław Rosati, prezes NRA, zreferował sprawy bieżące informując, że:

Uruchomiona została Cyfrowa Kancelaria – aplikacja do zarządzania kancelarią adwokacką.

To nowe narzędzie usprawni codzienną pracę, kontakty z klientami, a także rozwinie komunikację z
cyfryzującym się wymiarem sprawiedliwości. Nowy projekt realizuje kluczowe zadania - digitalizację
praktyki adwokackiej i optymalizację czynności organizacyjnych w kancelarii adwokackiej. Aplikację –
której dostawcą technologicznym jest Wolters Kluwer Polska – można zamówić za symboliczną kwotę
na stronie www.ck.adwokatura.pl

Prezes NRA podziękował adw. Michałowi Szpakowskiemu, przewodniczącemu Komisji Wizerunku przy
NRA, adw. Przemysławowi Barchanowi, dyrektorowi Instytutu LegalTech przy NRA i adw. Paulinie
Rzeszut, wicedyrektor Instytutu, za wsparcie przy pracach nad projektem.

Prezes poinformował, że na stronie www.adwokatura.pl oraz w social mediach został opublikowany
raport z oceną adwokatów co do przepisów i standardów stosowania tymczasowego aresztowania
(TA) w Polsce. Raport zawiera także propozycje pilnych zmian w stanie prawnym regulującym
instytucję tymczasowego aresztowania.

Prezes NRA poinformował o przebiegu zgromadzeń Izby Adwokackiej w Wałbrzychu oraz w Bielsku-
Białej, w których wziął udział.

Adw. Justyna Mazur, sekretarz NRA, poinformowała o spotkaniu Komisji Wizerunku przy NRA 13 maja
w Pabianicach. Spotkanie, na którym podsumowano akcję #BajeczniAdwokaci, połączone było ze
szkoleniem. Rozmawiano także o zaangażowaniu adwokatury w projekt Tour de Konstytucja.

Adw. Bartosz Grohman, wiceprezes NRA omówił propozycje szkoleń MOOC UNESCO-Oxford w dniach
29 maja – 30 czerwca 2023, o czym poinformowani zostali dziekani a także umieszczono informacje
na stronie adwokatura.pl.

Przedstawił ofertą od adwokatury paryskiej dotyczącej możliwości odbycia staży w kancelariach
francuskich. Stosowna informacja wraz z warunkami również została umieszczona na stronie
adwokatura.pl oraz rozesłana do dziekanów.

Omówił posiedzenie Standing Committee CCBE w dniu 12 maja w Brukseli. Jednym z ważnych
tematów była dyskusja o sposobach pozyskiwania finansowania dla CCBE albowiem składki
członkowskie powoli nie pokrywają kosztów działalności organizacji. Badane są możliwości
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pozyskiwania różnych form finansowań zewnętrznych.

Przekazał także, że trwają przygotowania do organizacji posiedzenia Standing Committee CCBE we
wrześniu w Warszawie. Współpraca NRA z KIRP i reprezentującym ją mec. Michałem Korwkiem –
wiceprezesem KIRP, jest bardzo dobra i prace posuwają się zgodnie z planem.

Wiceprezes NRA omówił też stan poszukiwań nieruchomości na potrzeby siedziby biura NRA.

Adw. Jarosław Szczepaniak, zastępca sekretarza NRA, zreferował spotkanie, jakie odbył razem z adw.
Justyną Mazur, sekretarzem NRA z sekretarzami i pracownikami ORA w przedmiocie akt osobowych.

Adw. Henryk Stabla, skarbnik NRA, zreferował sprawy finansowe, Prezydium podjęło decyzje w tych
sprawach. Prezydium omówiło także projekt zmian w regulaminie udzielania pożyczek przez NRA
izbom adwokackim. Prezydium postanowiło przyjąć projekt i przekazać na obrady posiedzenia
plenarnego NRA 26-28 maja.

Gość Prezydium NRA, adw. Michał Szpakowski, przewodniczący Komisji ds. Informatyzacji, omówił
stan prac dotyczących cyfryzacji Adwokatury.

Adw. Justyna Mazur, sekretarz NRA, omówiła projekt sprawozdania z działalności Adwokatury wraz z
informacjami problemowymi składanego Prezydentowi RP za rok 2022. Prezydium zdecydowało o
przekazaniu projektu pod obrady posiedzenia plenarnego NRA 26-28 maja w Opolu. 

Adw. Jarosław Szczepaniak, zastępca sekretarza NRA, przedstawił sprawy osobowe. Prezydium
podjęło decyzje w tych sprawach.

Adw. Jacek Ziobrowski, prezes WSD, zreferował sprawy bieżące pionu dyscyplinarnego.

Prezydium omówiło projekt regulaminu dotyczącego zasad rozliczania kosztów zastępstwa
procesowego w sprawach dyscyplinarnych. Temat będzie kontynuowany w czerwcu.

Adw. Bartosz Tiutiunik, wiceprezes NRA, zreferował sprawę z 6 sierpnia 2021 r. wniesionego przez
NRA wobec zgłoszenia znaku towarowego słowno-graficznego Adwokatura Zdrowia. Prezydium
postanawia zlecić występowanie w tej sprawie przed Urzędem Patentowym adw. Dagmarze Miller
będącej rzecznikiem patentowym. Powierzyło jej również prowadzenie sprawy zastrzeżenia znaku
towarowego Cyfrowa Kancelaria.

Prezydium zapoznało się ze sprawozdaniem dot. spraw izbowych, przygotowanym przez adw.
Andrzeja Grabińskiego.

Prezydium omówiło raport z wyników konsultacji projektu zmian w Zbiorze Zasad Etyki Adwokackiej i
Godności Zawodu i postanowiło przekazać go na posiedzenie plenarne NRA 26-28 maja br.

Prezydium przedyskutowało także sprawy organizacyjne oraz przyjęło porządek obrad posiedzenia
plenarnego NRA w Opolu.

Prezydium zaaprobowało termin egzaminu adwokackiego w 2024 r. zaproponowany przez Ministra
Sprawiedliwości.

Prezydium przyjęło uchwały przyznając odznaczenia „Adwokatura Zasłużonym” adwokatom: adw.
Tomaszowi Wesnerowi, adw. Agnieszce Zielińskiej-Żerańskiej, adw. Weronice Wolskiej-Schwabe.

Gośćmi Prezydium byli: adw. Jacek Ziobrowski, prezes Wyższego Sądu Dyscyplinarnego, adw. Michał
Szpakowski, przewodniczący Komisji ds. Informatyzacji.
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Komisja Wizerunku NRA podsumowała akcję
#BajeczniAdwokaci

To był sukces, na który zapracowali sami adwokaci i aplikanci adwokaccy.
120 tysięcy dzieci miało okazję usłyszeć o zawodzie adwokata dzięki bajce o Misiu
Adwokacie.
Książeczkę "Leśne sprawy Misia Adwokata", autorstwa Ewy Ruszkiewicz z
ilustracjami Zuzanny Kledzik, przeczytano w niemal 5 tys. placówek edukacyjnych -
w grupach przedszkolaków oraz młodszych klasach szkół podstawowych.

Akcja pod hasłem Bajeczni Adwokaci była inicjatywą Komisji Wizerunku NRA. 24 koordynatorów tej
Komisji z 24 izb adwokackich podjęło ogromny wysiłek przygotowania akcji i opieki nad wszystkimi
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adwokatami i aplikantami adwokackimi, którzy zgłosili swój udział.

Podczas spotkania Komisji Wizerunku 13 maja br. podsumowano akcję.

Podczas spotkania odbyło się także szkolenie, które poprowadziła Ewa Ruszkiewicz, autorka bajki o
Misiu Adwokacie, która ma wieloletnie doświadczenie w pracy dziennikarskiej.

W szkoleniu wzięli udział również adw. Przemysław Rosati, prezes Naczelnej Rady Adwokackiej i adw.
Justyna Mazur, sekretarz NRA, adw. Dariusz Lipski, wiceprzewodniczący Komisji Wizerunku NRA. W
szkoleniu również licznie brali udział koordynatorzy izbowi.

Podczas szkolenia prelegentka omówiła m.in problemy tabloityzacji mediów, wyniki badania
okulograficznego czytalności (skanowania) postów w mediach społecznościowych, zasady
umieszczania treści w mediach społecznościowych, w odniesieniu do postów Adwokatury i
adwokatów.

Uczestnicy spotkania wymieniali się także pomysłami i planami dotyczącymi kolejnych akcji
wizerunkowych Naczelnej Rady Adwokackiej.
Podczas spotkania omówiono również sprawy dotyczące udziału adwokatów w najbliższym projekcie,
którego NRA jest partnerem i wiodącym darczyńcą - Tour de Konstytucja.

Książeczke "Leśne sprawy Misia Adwokata" oraz związane z nim gadzety - np. pluszową zabawkę,
można zamówić w insternetowym sklepie Fundacji Adwokatury www.sklep.adwokatura.pl

Łódzka Izba Adwokacka "Zasłużona dla Miasta
Łodzi"
Dziekan adw. Sylwester Redeł 12 maja odebrał w imieniu Izby Adwokackiej w Łodzi
odznakę "ZA ZASŁUGI DLA MIASTA ŁODZI". To zaszczytne odznaczenie nadaje Rada
Miejska za działalność na rzecz Miasta godną szczególnego uznania.

W trakcie uroczystości doceniono wkład i zaangażowanie Izby Adwokackiej w Łodzi na rzecz naszego
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Miasta i jego mieszkańców, a także postawę w obliczu wojny na Ukrainie i pomoc uchodźcom.

Dziekanowi Sylwestrowi Redełowi w uroczystości, która miała miejsce w ogrodach Muzeum Miasta
Łodzi towarzyszyli dziekani: Andrzej Pelc, Zbigniew Wodo oraz Jarosław Zdzisław Szymański.

 

Lublin: Władza-Młodzież-Adwokat. Matura z praw
człowieka
„Władza-Młodzież-Adwokat. Matura z praw człowieka” to hasło wydarzenia, które
przygotowały Okręgowa Rada Adwokacka w Lublnie wraz z Miastem Lublin Europejską
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Stolicą Młodzieży oraz Centrum Kultury i Mediów UMCS „Chatka Żaka”.

Patronat objął prezydent Lublina dr Krzysztof Żuk.

Głównym punktem wydarzenia był seans filmu „Żeby nie było śladów” 2021, w reżyserii Jana P.
Matuszyńskiego, na podstawie reportażu C. Łazarewicza, opowiadający historię Grzegorza Przemyka,
bezprawnie zatrzymanego i brutalnie pobitego przez trzech milicjantów 12 maja 1983 roku w
Warszawie w komisariacie Milicji Obywatelskiej przy ul. Jezuickiej 1/3. Grzegorz Przemyk po powrocie
do domu zaczął odczuwać bardzo silne bóle w rejonie brzusznym. Karetka zabrała go do szpitala.
Zmarł po dwóch dniach od pobicia w wyniku ciężkich urazów jamy brzusznej, trzy dni przed swoimi
19 urodzinami.

Grzegorz Przemyk był w trakcie zdawania egzaminu maturalnego stąd nieprzypadkowo wybrany
termin naszego wydarzenia, w trakcie którego po projekcji filmu odbyła się dyskusja. Gośćmi byli
adw. Ewa Milewska–Celińska – pełnomocnik w procesie o zabójstwo Grzegorza Przemyka, a także
przedstawicielka najmłodszego pokolenia Adwokatury adw. Aleksandra Kursa - broniąca
zatrzymanych podczas demonstracji w latach 2020-2021.

Dyskusja ta dotyczyła odpowiedzi na pytanie czy 40 lat po śmierci Grzegorza Przemyka możemy
stwierdzić, czy jako społeczeństwo zdajemy maturę z praw człowieka. Próbowaliśmy również znaleźć
odpowiedź na pytanie czy szanowane są prawa człowieka i wolności obywatelskie wkraczającej w
dorosłość młodzieży, roli władz publicznych i granic ingerencji państwa w prawa i wolności
obywatelskie, a także roli adwokatury stojącej na straży praworządności.

Adw. Ewa Milewska–Celińska opowiedziała o przebiegu procesów, które odbywały się w sprawie
śmierci Grzegorza Przemyka, o tym w jak skandaliczny i bezprawny sposób przeprowadzane było
postępowanie przygotowawcze, jak wyglądała praca sądu, który musiał zmierzyć się z nieprawidłowo
gromadzonymi dowodami, prokurator oskarżającej - a de facto broniącej oskarżonych
funkcjonariuszy milicji.

Mogliśmy również usłyszeć wspomnienia Pani Mecenas dotyczące tego, jaki przebieg miało
postępowanie na przestrzeni lat - w trakcie, kiedy Polska odzyskała niepodległość. Z uwagi na
umorzenie postępowania doszliśmy również i my do wniosku, że przedawnienie tej sprawy było
klęską polskiego wymiaru sprawiedliwości.

Dyskusja była o tyle ciekawe, że mogliśmy, mając przed oczami sceny z filmu, porównać je do
obecnych czasów: zatrzymań oraz przesłuchań osób, które wyszły na ulice manifestując swoje
poglądy. O warunkach w jakich odbywały się przesłuchania w 2020 i 2021 roku opowiadała adw.
Aleksandra Kursa. Niestety, nadal da się zauważyć wiele mankamentów i nieprawidłowości, co
skłania do spostrzeżenia, że władzy bardzo trudno oprzeć się pokusom nadużyć. Tym bardziej
Adwokatura powinna bronić praw i wolności obywatelskie zapisanych w Ustawie Zasadniczej RP.

W dyskusji również aktywnie uczestniczyli widzowie, którzy mieli możliwość zadawania pytań choćby
dotyczących metodologi pracy pani mecenas Ewy Milewskiej-Celińskiej przy sprawie śmierci
Przemyka. Adw. Tomasz Przeciechowski obrońca w procesach politycznych opowiedział o naciskach
ze strony władzy na adwokatów zaangażowanych w tę sprawę, adw. Macieja Bednarkiewicza, w 1984
roku tymczasowo aresztowanego za rzekome udzielanie pomocy dezerterowi oraz presji jakiej
doświadczył adw. Władysław Siła-Nowicki.

W wydarzeniu brała udział młodzież ze szkół ponadpodstawowych, studenci prawa oraz
przedstawiciele środowisk prawniczych w tym oczywiście adwokaci.

Wydarzenie było współfinansowane ze środków Miasta Lublin.

Adw. Maciej Chorągiewicz
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Rzecznik Prasowy ORA w Lublinie
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Pierwszy Kongres Adwokatur Polski i Ukrainy
Pierwszy Kongres Adwokatur z Polski i Ukrainy odbył się 11 maja w formie zdalnej.
Organizatorami byli Izba Adwokacka w Katowicach i Rada Adwokatów Obwodu
Lwowskiego.

Na początku, gości przywitał dziekan Izby Adwokackiej w Katowicach – adw. Roman Kusz, który
otworzył Kongres i wyraził nadzieję, że jest on pierwszym z wielu owocnych projektów pomiędzy
katowicką i lwowską adwokaturą. W Kongresie udział wzięła m.in. przewodnicząca Rady Adwokatów
Obwodu Lwowskiego Uljana Kowna, jak również pozostali członkowie tamtejszej Rady. Lwowską
palestrę w Katowicach osobiście reprezentowały adw. Irina Huk oraz adw. Irena Cebula. Obecny na
Kongresie był również adw. Grzegorz Kopeć – kierownik komisji szkolenia aplikantów adwokackich i
doskonalenia zawodowego przy ORA w Katowicach.

Celem Kongresu była wymiana wiedzy i doświadczeń adwokackich oraz zapoczątkowanie współpracy
zawodowej pomiędzy Izbą Adwokacką w Katowicach i Radą Adwokatów Obwodu Lwowskiego.
Wykłady dla ukraińskich adwokatów, wybrane po ich wcześniejszym uzgodnieniu z przedstawicielami
tamtejszej palestry, wygłosili dziekan adw. Roman Kusz, adw. Rafał Stęchły – członek ORA w
Katowicach, adw. Oleg Marcinowski oraz adw. Paweł Matyja.

Wykłady zostały poświęcone m.in. zasadom nabywania nieruchomości na terytorium RP przez
obywateli Ukrainy, zasadom uzyskiwania bezpłatnej pomocy prawnej przez obywateli Ukrainy na
terenie RP, możliwości wykonywania zawodu adwokata na terenie RP przez adwokatów z Ukrainy,
czy kwestiom odpowiedzialności karnej. Nasi adwokaci odpowiedzieli na wiele pytań, dyskusja
wzbudziła duże zainteresowanie i była transmitowana na żywo za pośrednictwem platformy
YouTube, gdzie obserwujący również zadawali pytania.

Wydarzenie odbywało się w trybie zdalnym. Podczas Kongresu ustalono, że jeżeli okoliczności na to
pozwolą, kolejne spotkania odbędą się w Katowicach lub we Lwowie.
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Bezpłatny kurs MOOC UNESCO-Oxford 
Informujemy o bezpłatnym kursie MOOC UNESCO-Oxford na temat międzynarodowych
standardów wolności słowa i bezpieczeństwa dziennikarzy (International Standards on
Freedom of Expression and Safety of Journalists).

Ten bezpłatny, pięciotygodniowy kurs online będzie trwał od 29 maja do 30 czerwca 2023
roku.

Kurs będzie prowadzony przez ekspertów w dziedzinie praw człowieka i wolności wypowiedzi oraz
zaproszonych prelegentów wysokiego szczebla, takich jak specjalni sprawozdawcy ONZ.

Kurs jest dostępny w języku angielskim, francuskim, hiszpańskim, arabskim, chińskim, rosyjskim i
portugalskim.

Rejestracja jest już otwarta i dostępna pod następującym linkiem: https://on.unesco.org/3ydrgS2

Więcej informacji na temat MOOC można znaleźć tutaj: https://www.law.ox.ac.uk/new-bonavero-
institute-unesco-multilingual-massive-open-online-course-mooc-freedom-expression-and

 

Czytaj oficjalne zaproszenie
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Wykład dla aplikantów: Przygotowanie skargi i
reprezentacja klienta przed ETPCz
Komisja Aplikacji Adwokackiej oraz Komisja Praw Człowieka Naczelnej Rady Adwokackiej
serdecznie zapraszają aplikantów na praktyczny wykład „Przygotowanie skargi i
reprezentacja klienta przed Europejskim Trybunałem Praw Człowieka”. 

Termin: 20 maja w godz. 9:00 – 13:00 (online)

Wykład poprowadzą adw. Małgorzata Mączka-Pacholak oraz adw. dr Artur Pietryka.

Link do wykładu: https://nra.clickmeeting.com/przygotowanie-skargi-i-reprezentacja-klienta-przed-
europejskim-trybunalem-praw-czlowieka

Wykład jest także dodatkowo wstępem i wprowadzeniem do II Ogólnopolskiego turnieju sądowego
dla aplikantów adwokackich – Moot Court przed ETPCZ. Szczegóły dot. Turnieju zostaną
opublikowane na dniach.

Po wykładzie w godz. 13:00 – 13:30 odbędzie się spotkanie informacyjne dot. zasad uczestnictwa w
Turnieju, do którego już dzisiaj serdecznie zachęcamy.
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Turniej oraz wykład odbywają się w 30. rocznicę ratyfikacji Europejskiej Konwencji o Ochronie Praw
Człowieka i Podstawowych Wolności przez Polskę i uznania jurysdykcji Europejskiego Trybunału Praw
Człowieka.

 

Serdecznie zapraszamy,

Komisja Aplikacji Adwokackiej 

Komisja Praw Człowieka 

II Ogólnopolski Turniej Sądowy Moot Court przed
ETPCZ dla aplikantów
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Komisja Aplikacji Adwokackiej, Komisja Praw Człowieka, Komisja ds. Równego
Traktowania oraz Komisja ds. zagranicznych Naczelnej Rady Adwokackiej zapraszają
aplikantów adwokackich do udziału w II Ogólnopolskim Turnieju Sądowym Moot Court
przed Europejskim Trybunałem Praw Człowieka. 

Turniej odbywa się w 30. rocznicę ratyfikacji Europejskiej Konwencji o Ochronie Praw Człowieka i
Podstawowych Wolności przez Polskę i uznania jurysdykcji Europejskiego Trybunału Praw Człowieka.

Główną nagrodą dla zwycięskiej drużyny w Turnieju jest wizyta w Strasburgu i udział w
rozprawie przed Europejskim Trybunałem Praw Człowieka. 

Na czym polega Turniej?

Turniej polega na symulacji postępowania przed Europejskim Trybunałem Praw Człowieka w oparciu
o specjalnie przygotowany kazus turniejowy. Kazus turniejowy zawiera fikcyjny stan faktyczny oraz
stan prawny, dotyczący naruszenia praw i wolności jednostki gwarantowanych Konwencją o Ochronie
Praw Człowieka i Podstawowych Wolności oraz Protokołami dodatkowymi do Konwencji.

Etapy

Turniej składa się z dwóch etapów: pisemnego oraz ustnego.

W ramach etapu pisemnego drużyny przygotowują skargę do Europejskiego Trybunału Praw
Człowieka oraz odpowiedź rządu na skargę innej, wylosowanej drużyny.

W etapie ustnym, do którego zakwalifikowanych zostanie 8 drużyn, które uzyskały najlepsze wyniki
w etapie ustnym, drużyny wezmą udział w symulacji rozprawy przed Europejskim Trybunałem Praw
Człowieka.

Wykład wprowadzający

W dniu 20 maja 2023 r. (sob) w godz. 9:00 – 13:00 odbędzie się wykład (online) wprowadzający
„Przygotowanie skargi i reprezentacja klienta przed Europejskim Trybunałem Praw Człowieka”.

Wykład poprowadzą adw. Małgorzata Mączka-Pacholak oraz adw. dr Artur Pietryka.

Link: https://nra.clickmeeting.com/przygotowanie-skargi-i-reprezentacja-klienta-przed-europejskim-
trybunalem-praw-czlowieka

Nagranie z wykładu będzie także dostępne na e-Palestrze
(https://palestra.pl/pl/e-palestra/aplikacja-adwokacka/1).

Zgłoszenia Drużyn

Turniej jest przeznaczony dla aplikantek i aplikantów adwokackich z Izb Adwokackich z całej Polski.

Do udziału w Turnieju mogą zgłosić się drużyny składające się z 2 do 4 osób mających – w dniu
wysłania formularza zgłoszeniowego – status aplikanta adwokackiego.

Każda drużyna wskazuje Opiekuna naukowego, którym może być osoba posiadająca co najmniej
stopień doktora nauk prawnych, adwokat, radca prawny, sędzia lub prokurator. Opiekun może
sprawować pieczę tylko nad jedną drużyną.

Termin zgłaszania drużyn mija 30 czerwca 2023 r. 
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Aby wziąć udział w Turnieju, należy wypełnić i przesłać pocztą oraz drogą elektroniczną formularz
zgłoszeniowy (pobierz).  

Rejestracja zostanie zamknięta po wyczerpaniu limitu zgłoszeń 32 drużyn (decyduje kolejność
zgłoszeń). Po zamknięciu rejestracji, utworzona zostanie lista rezerwowa dla dodatkowo
zgłaszających się drużyn, wedle kolejności zgłoszeń. Nie wykluczamy także zwiększenia liczby drużyn
przyjmowanych do udziału w Turnieju.

Cel Turnieju

Celem Turnieju jest popularyzacja wiedzy o prawach człowieka oraz zwiększenie umiejętności
aplikantów adwokackich w zakresie identyfikacji spraw związanych z naruszeniem podstawowych
praw i wolności oraz prowadzenia postępowania przed Europejskim Trybunałem Praw Człowieka.

Turniej to doskonała okazja do zapoznania się ze specyfiką postepowań przed Europejskim
Trybunałem Praw Człowieka, postanowieniami Konwencji o Ochronie Praw Człowieka i Podstawowych
Wolności oraz nabycia nowych, praktycznych umiejętności, dotyczących zarówno sporządzania
skargi, jak i reprezentacji Skarżących w postępowaniu przed Trybunałem.

Kontakt i dokumenty

Zapytania dotyczące Turnieju i kazusu prosimy wysyłać do dnia 15 czerwca 2023 r. na adres
mailowy: mootcourt@nra.pl

 

HARMONOGRAM zaktualizowany – do pobrania

 

KAZUS zaktualizowany (pobierz dokument)

FORMULARZ SKARGI (pobierz dokument)

FORMULARZ ODPOWIEDZI RZĄDU NA SKARGĘ (pobierz dokument)

REGULAMIN – do pobrania

 

Serdecznie zachęcamy do udziału w Turnieju,

Komisja Aplikacji Adwokackiej NRA

Komisja Praw Człowieka NRA

Komisja ds. równego traktowania NRA

Komisja ds. zagranicznych NRA
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Nowa oferta Fundacji Adwokatury- szkolenia z
zakresu mediacji 

Fundacja Adwokatury zaprasza adwokatów, radców prawnych oraz praktykujących
mediatorów do skorzystania z oferty szkoleń z zakresu mediacji w wersji
stacjonarnej i online.
Szkolenia prowadzi dr Marta Janina Kuklo, doświadczony mediator, nauczyciel
akademicki z doświadczeniem pracy w Polsce i USA. 
Udział w szkoleniu jest odpłatny.
Liczba miejsc jest ograniczona. Decyduje kolejność zgłoszeń.
Organizatorzy zastrzegają prawo odwołania kursu w razie nie zgłoszenia się
odpowiedniej liczby chętnych.
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Szkolenie mediacyjne pogłębione- warsztat z symulacjami

Szkolenie stacjonarne (koszt 600 zł brutto)

1-2 lipca 2023 

Gdańsk

Centrum Szkoleniowe Pomorskiej Izby Adwokackiej, ul. Szymanowskiego 2

 

(przejdź do formularza zgłoszeń)

 

Szkolenie ogólne, pogłębione, będące kontynuacją szkolenia podstawowego w zakresie
mediacji, pozwalające pogłębić wiedzę, umiejętności i kompetencje zdobyte podczas
szkolenia podstawowego.

 

Szkolenie adresowane jest do praktykujących mediatorów, ale również adwokatów, czy radców
prawnych biorących udział w mediacji i ma na celu praktyczne przećwiczenie prowadzenia i udziału
w postępowaniach mediacyjnych poprzez udział w kilku symulacjach mediacji, jak również
podniesienie kwalifikacji uczestników w zakresie rozwoju umiejętności komunikacyjnych czy
negocjacyjnych wykorzystywanych w postępowaniach mediacyjnych.
W związku z tym podczas szkolenia dodatkowo zostaną omówione podstawowe bariery pojawiające
się w procesie mediacji oraz strategie pokonania analizowanych barier.
Ponadto zostaną przypomniane postawy negocjacyjne prezentowane przez strony w mediacji i
przećwiczone techniki pozwalające na efektywny udział każdej z tak prezentujących się stron w
procesie mediacji. Szkolenie zostanie przeprowadzone aktywnymi metodami nauczania m.in. z
wykorzystaniem symulacji.  

 

Dzięki udziałowi w ww. wydarzeniu:

- poszerzysz swoją wiedzę z zakresu technik komunikacyjnych i negocjacyjnych wykorzystywanych w
mediacji,
- przećwiczysz wskazane umiejętności w praktyce w ramach przeprowadzonych symulacji mediacji,
- odświeżysz wiedzę oraz przećwiczysz umiejętności zdobyte podczas szkolenia podstawowego w
zakresie mediacji,
- sprawdzisz, jak w praktyce przełamywać bariery, które pojawią się w trakcie prowadzonych
postępowań mediacyjnych. 

 

„Jak przygotować strony do udziału w postępowaniu mediacyjnym?”

Szkolenia prowadzone online (500 zł brutto):

 

29 maja 2023 r.
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26 czerwca 2023
22 lipca 2023

(przejdź do formularza zgłoszeń)

 

Szkolenie adresowane jest przede wszystkim do adwokatów i radców prawnych, ale także
praktykujących mediatorów i ma na celu podniesienie ich kwalifikacji w zakresie przygotowania stron
do wzięcia udziału w postępowaniach mediacyjnych. W związku z tym podczas szkolenia zostanie
omówiona problematyka współpracy w ramach tzw. „trójkąta mediacyjnego” tj. pomiędzy stronami,
pełnomocnikami i mediatorem. Uczestnicy zostaną zapoznani z przepisami szczególnymi, które
wskazują na konieczność przygotowania się określonej grupy podmiotów do udziału w mediacji.
Ponadto w ramach szkolenia, zostaną omówione i przećwiczone strategie przygotowania się do
mediacji oraz konkretne etapy, na których należy tego dokonać. Co więcej, prowadzący szkolenie
zaprezentuje praktyczne rozwiązania w pracy ze stronami, w których strony przyszły
nieprzygotowane do udziału w postępowaniu mediacyjnym.
Szkolenie zostanie przeprowadzone aktywnymi metodami nauczania m.in. z wykorzystaniem
symulacji.  

 

Dzięki udziałowi w wydarzeniu:

- pogłębisz swoją wiedzę w zakresie współpracy w ramach tzw. „trójkąta mediacyjnego” (mediator –
strony postepowania – pełnomocnicy stron),
- zdobędziesz umiejętności praktyczne w zakresie wypracowania konkretnych strategii
przygotowania określonych grup podmiotów do mediacji,
- sprawdzisz jakie konkretne korzyści niosą zaproponowane strategie w praktyce, w ramach
przeprowadzonych symulacji,
- dowiesz się jakie umiejętności dalej rozwijać, aby efektywnie wspierać klientów w procesie mediacji
lub efektywnie prowadzić postępowania mediacyjne.   

 

Organizator zastrzega sobie możliwość odwołania każdorazowo szkoleń w przypadku niezebrania się
pełnej grupy uczestników.

Podczas zapisów wymagane jest wskazanie terminu szkolenia oraz przesłanie potwierdzenia wpłaty
na adres mailowy Fundacji (fundacja.zamowienia@nra.pl).

 

Informacje o wykładowcy:

dr Marta Janina Kuklo

doktor nauk prawnych, adiunkt Katedra Finansów Publicznych i Prawa Finansowego, Wydział Prawa
Uniwersytetu w Białymstoku

- od 18 lat nauczyciel akademicki wykładający prawo w języku polskim i angielskim, zarówno dla
studentów z Polski, Europy jak i z USA
- przez 4 lata Koordynator Centrum Mediacji przy ANSL w Łomży oraz Rzecznik Dyscyplinarny ds.
Nauczycieli Akademickich przy ANSL w Łomży
- przez 14 lat Koordynator/zastępca Koordynatora Studenckiej Poradni Prawnej oraz Centrum Praktyk
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Sądowych przy UwB
- przez 13 lat Redaktor Naczelna/Zastępca Redaktora Naczelnego (obecnie członek Kolegium
Redakcyjnego) ogólnopolskiego czasopisma naukowego „Klinika” i stały współpracownik
ogólnopolskiego czasopisma naukowego „Edukacja Prawnicza”
- współtwórca Centrum Mediacji przy IPH w Białymstoku, Wschodniego Sądu Arbitrażowego przy IPH
w Białymstoku, Centrum Mediacji przy ANSL w Łomży, Centrum Praktyk Sądowych na WP UwB, czy
Kliniki Mediacji w Studenckiej Poradni Prawnej - Pracowni WP UwB  
- stypendystka Fulbrighta w kategorii Fulbright Senior Award (2017) oraz Fundacji Kościuszkowskiej i
Public Interest Law Initiative Scholarship (2006-207) prowadząca badania naukowa w USA
- badaczka koncentrująca wskazaną działalność na polubownych metodach rozwiązywania sporów
(przede wszystkim różnych aspektach mediacji)
- autorka i współautorka ponad 90-ciu publikacji o charakterze naukowym w dziedzinie prawa
- prelegentka i aktywna uczestniczka około 40-tu międzynarodowych i ogólnopolskich konferencji
naukowych
- certyfikowany trener (prawie 1000 godzin szkoleniowych)
- certyfikowany mediator, a także stały mediator sądowy z doświadczeniem międzynarodowym
(ponad 400 przeprowadzonych mediacji)
- arbiter Wileńskiego Sądu Arbitrażowego
- specjalistka w zakresie ADR, klinicznego nauczania prawa, metodologii nauczania prawa, prawa
handlowego, gospodarczego i cywilnego
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Współczesne wyzwania prawa procesowego -
konferencja na UW 23 maja

Współczesne wyzwania prawa procesowego, kierunki zmian postępowania
cywilnego oraz karnego - to temat III Ogólnopolskiej Konferencji Naukowej,
zaplanowanej na 23 maja w Warszawie.
Organizatorem jest Wydział Prawa i Administracji Uniwersytetu Warszawskiego.
Naczelna Rada Adwokacka jest partnerem wydarzenia.

Konferencja będzie mieć miejsce 23 maja 2023 r. (wtorek) na Wydziale Prawa i Administracji
Uniwersytetu Warszawskiego w budynku Collegium Iuridicum II przy ul. Lipowej 4 w auli A3 (na
poziomie -1).

Wstęp bezpłatny, transmisja live na Facebooku organizatora.

                            22 / 31



Konferencja będzie podzielona na 5 paneli: polityzacja, inflacja normatywna, covid, informatyzacja,
internacjonalizacja.

 

Konferencja odbędzie się w godzinach od 8.00 do 15.00.

 

(pobierz szczegółowy program)
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Posiedzenie Standing Committee CCBE w Brukseli
12 maja 2023
Robocze posiedzenie Standing Committee (Komitetu Sterującego) CCBE - Rady Adwokatur
i Stowarzyszeń Prawniczych Europy odbyło się 12 maja w Brukseli. Polską delegację NRA i
KIRP w CCBE reprezentował jej przewodniczący, adw. Bartosz Grohman, wiceprezes NRA.

 

Po rozpoczęciu posiedzenia, Prezes CCBE Panagiotios Perakis zabrał głos jako pierwszy i zdał relacje
na temat spotkań i wydarzeń, jakie w ramach działań Prezydencji CCBE nastąpiły od ostatniego
posiedzenia Komitetu Sterującego w dniu 30 marca.

W trakcie omawiania tzw. Uwag Wstępnych - Opening Remarks podniesiono, że CCBE monitoruje
nielegalne podsłuchy (tzw. Surveillance) wobec prawników w całej Europie. Po stwierdzeniu nadużyć
w Polsce i na Węgrzech maja miejsce kolejne sygnały z innych lokalizacji. To w ocenie CCBE jest
skandal jeśli chodzi o sposób, oraz skalę wykorzystania oprogramowania pegasus.

Omawiano planowane obchody dnia prawnika przypadające na 23 października 2023. W obchodach
orgaznizowanych przez CCBE potwierdziło już swoją obecność wiele osobistości m.in. Didier
Reynerds – Komisarz Sprawiedliwości UE, Prezydent Europejskiego Trybunału Praw Człowieka i Szef
Komitetu Prawnego Parlamentu Europejskiego - co znacznie podkreśla rangę wydarzenia. Zgłaszają
się kolejni uczestnicy.

Gościem posiedzenia była Maria Dolores Viliat Guzman - Stały przedstawiciel Hiszpanii przy UE. Maria
w obszernej prezentacji zrelacjonowała temat priorytetowych wyzwań w materii prawnej przy
nadchodzącej od 1 lipca 2023 Prezydencji Hiszpańskiej w EU. Maria zwróciła uwagę, że to ostatnia
pełna prezydencja przed wyborami do PE na wiosnę 2024. Trwają prace nad dyrektywą ochronną dla
dziennikarzy (Anti Slapp). Hiszpanie chcą spowodować, aby skończyć prace w grudniu 2023.
Priorytetem Prezydencji będą też .in. prace nad definiowaniem rodzicielstwa i wzmocnieniem
ochrony zarówno dzieci jak i rodziców. W zakresie prawa cywilnego ważna jest harmonizacja prawa w
zakresie zdefiniowania wadliwego produktu i skutków jego wprowadzenia na rynek, co ma wzmocnić
ochronę konsumenta. Również ważne są prace nad odpowiedzialnością prawną za działanie
sztucznej inteligencji (AI). Nastąpi dalsza digitalizacja w zakresie międzynarodowej współpracy na
kanwie cywilnej i karnej. Trwają prace nad uregulowaniem przesłuchań międzynarodowych (cross-
border) online. Troską będzie też staranie o równy dostęp do wymiary u sprawiedliwości, co przy
pauperyzacji kolejnych warstw społecznych stanowi coraz większe wyzwanie. Planowana jest nowa
regulacja nt. ochrony danych. Oczekuje tego środowisko zarówno urzędnicze jak i obywatele.
Hiszpańska Prezydencja to dostrzega. Rewizja obowiązujących obecnie uregulowań jest w
przygotowaniu. Obecne przepisy stanowią bowiem zbyt duże obciążenie dla małych przedsiębiorców.

W zakresie prawa karnego – będzie większy nacisk na zwalczanie przestępczości międzynarodowej.
Między innymi planowane jest powołanie kolejnych 8 prokuratorów w Międzynarodowym Biurze
Prokuratora. Na kanwie doświadczeń w Ukrainie planowane jest doprecyzowanie definicji zbrodni
wojennych i ochrony ofiar. Przygotowany będzie też nowy pakiet antykorupcyjny.

Po wystąpieniu Marii prezes CCBE - Panagiotios Perakis zapytał jak CCBE może wesprzeć hiszpańską
Prezydencję? Maria podziękowała i stwierdziła, że widzi spore pole do zwiększenia współpracy.
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W dalszej części obrad przyjęto protokół z posiedzenia Standing Committee w Brukseli 31 marca
2023.

W dalszej części omawiano sprawy finansowe. Claudia Seibel – Przewodnicząca Komitetu
Finansowego CCBE zdalnie przedstawiła sprawy finansowe. Budżet CCBE się zgadza. W ocenie
Claudii nie było nic szczególnego do omawiania. Plan finansowy jest realizowany. Strata w roku 2022
wyniosła ok. 70.000 Euro, ale to było planowane. Pozytywne jest, że zwiększały się wydatnie prace
CCBE po pandemii jak i samych Komitetów. Hugh Mercer z delegacji brytyjskiej dopytywał z sposób
sfinansowania straty. Claudia odpowiedziała, że Azerbejdżan jako nowy członek CCBE przyczyni się
do zwiększenie wpływów ze składek, przy tej samej skali wydatków. Prezes Panagiotios Perakis
powiedział uzupełniająco, że Rosyjska Delegacja mimo zawieszenia zapłaciła składkę członkowską,
choć napotykało to trudności techniczne z powodu sankcji.

Peter Szabo jako przewodniczący Zespołu ds. opracowania sposobów na polepszenie finansowania
CCBE przedstawił pomysły na zwiększenie dodatkowych źródeł dochodu dla CCBE jakie zespól
wstępnie zasugerował, do dalszych dyskusji. Odbyły się trzy sesje zespołu w tej sprawie. Podczas
sesji plenarnej w Chanii zostanie przedstawiona kompletna lista propozycji. Peter zauważył, że
zwiększenie dochodów musi wiązać się z większą aktywnością członków CCBE. Dochody same się nie
zwiększą. Skonsultowano się z doradcą podatkowym w celu optymalizacji podatków CCBE. Możliwe
jest pozyskanie finansowania z instytucji europejskich. Z tytułu wydawania legitymacji wpływ wynosi
ok. 10.000 Euro. Rozważane jest utworzenie kręgu „Przyjaciół CCBE”. Trwa debata czy to będzie
możliwe dla organizacji czy też osób fizycznych.

W tej sprawie adw. Bartosz Grohman zabrał głos w imieniu polskiej delegacji i wyraził krytyczny
pogląd w sprawie operacyjnego finansowania CCBE z instytucji EU. Wskazał na problemy możliwego
zarzutu utraty samorządności i niezależności organizacji, jak też późniejsze trudności w rozliczaniu
takiego wsparcia, co niewątpliwe zaangażuje dodatkowe osoby oraz spowoduje konieczność
poddawania się kontroli wydatkowania środków unijnych. Britta Knyst z Austrii podzieliła głos
Bartosza Grohmana i wyraziła także sceptycyzm w sprawie finansowania CCNE przez wpłaty od
„przyjaciół CCBE”. Koledzy z delegacji węgierskiej stwierdzili, że nie widzą takiego ryzyka bo przecież
EU finansuje różne NGO i nikt nie stawia zarzutu o finansowania organizacji i bezstronność. Delegacja
grecka postuluje kontynuację prac w pozyskiwaniu finasowania, w tym od instytucji EU zwracając
uwagę na rosnące koszty operacyjne. Delegacja francuska też się opowiedziała za pozyskiwaniem
zewnętrznego finansowania. W uzupełnieniu dyskusji, adw. Grohman dodał, że w Polsce mamy
wynegocjowane pewne finansowanie od ubezpieczycieli, i zasugerował poddanie to pod
przemyślenia zespołu roboczego. Padały też z sali głosy, że jeśli zbyt agresywnie będziemy zabiegali
o finansowanie zewnętrze, to padnie zarzut o chciwości prawników, który się gdzieniegdzie pojawia.

Antonin Mokry z delegacji czeskiej dodał, że wydatki się zwiększają (głównie na pensje) i trzeba to
sfinansować. Zastrzegł, że „krąg przyjaciół” może być wstępem do ograniczania niezależności.

Peter Szabo podziękował za pomysły i uwagi. Wszystkie uwagi zostaną przeanalizowane.

Prezes Panagiotios Perakis stwierdził, że dyskusja była bardzo owocna ale zarazem zastrzegł, że to
była na razie dyskusja nie na temat decyzji, ale pomysłów, które są w opracowaniu.

Sekretarz Generalny CCBE Simone Cuomo przedstawił propozycje zmian w organizacji pracy CCBE i
zwiększenia jej efektywności. M. in. czerwcowe spotkanie w 2024 roku planowane jest już w
formułach online. Wskazana jest refleksja and optymalizacją prac Komitetów i zwiększeniem ich
efektywności. Preferowane będę częstsze kontakty online, co pozwoli sporo zaoszczędzić w
wymiarze czasu i zaangażowania członków komitetów oraz powoływanych przez nie ekspertów jak i
wydatków związanych z podróżami.  Delegacje zapowiedziały, że nadeślą swoje uwagi i propozycje.

Wiceprezes CCBE Perre Dominique Schupp przedstawił plan pracy CCBE na 2024, który przyjęto.
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Karine Metayer i Peter McNamee przedstawili pozostałe aktywności CCBE od posiedzenia w marcu.
Szczegóły są odnotowywane na portalach społecznościowych CCBE. Peter m.in. poprosił polską
delegację o przekazanie podziękowań dla mec. Kamila Przemysława Rosiaka za udział w pracach
CCBE w relacji z Europejskim Trybunałem Sprawiedliwości. Zresztą, w rozmowach kuluarowych
polska delegacja jest coraz częściej wspominana, jako ostatnio bardzo aktywna i zaangażowana w
prace zarówno Komitetów Tematycznych jak i Komitetu Sterującego CCBE. Wyrażane jest spore
zainteresowanie wrześniowym posiedzeniem Standing Committee CCBE w Warszawie.

Antigonia Alexandropoulou przedstawiła założenia propozycji Komisji Europejskiej, - „Cyfrowe Prawo
Spółek”. CCBE przygotowało stanowisko wspierające, które zostało przyjęte.

Michael Jurgen Werner pokrótce przedstawił propozycje stanowiska CCBE w zakresie „Komunikacja
Komisji 30”, które przyjęto. Dokument stanowi wezwanie do Komisji Europejskiej z okazji 30-lecia
jednolitego rynku unijnego i zwraca się w nim uwagę, że jednolity rynek unijny może być kluczowym
czynnikiem postępu we wdrażaniu i umacnianiu zasad praworządności w krajach Unii. Autorzy
przypominają, ze praworządność jest jedną z fundamentalnych zasad UE i jest wprost zapisana w art.
2 Traktatu UE.

Stanowisko na temat sankcji przedstawił Peter McNamee. CCBE wespół z Komisją Europejską
przygotuje kolejne seminarium (pierwsze odbyło się w czerwcu 2022) na temat problemów
związanych z sankcjami i zakazem udzielania pomocy prawnej podmiotom objętym sankcjami.
Seminarium pozwoli znaleźć rozwiązania praktyczne i wypracować ewentualne formalne stanowisko
CCBE o ile zajdzie taka potrzeba. Sekretariat CCBE jest w tej sprawie w stałym kontakcie z Komisją
Europejską. Zresztą Peter wspomniał, że Komisja Europejska dopytywała CCBE, czy może skorzystać
z jej ekspertów w zakresie organizacji 3 szkoleń dla sędziów.

Dominique Dias przedstawiła prezentację na temat EFL. European Lawyer’s Foundation. Toczyła się
zresztą dosyć długa dyskusja o zaangażowaniu CCBE w prace Fundacji.

Jonathan Goldsmith przygotował wystąpienie online na temat dostępu do sprawiedliwości – „wpływ
wzrostu kosztów życia w UE a dostęp do wymiaru sprawiedliwości”. Nie ulega wątpliwości, że koszty
rosną i ma to duży wpływ na ograniczenie dostępu do wymiaru sprawiedliwości dla obywateli EU. Jest
to kolejne wyzwanie dla CCBE.

Kwestie związane z młodymi prawnikami przedstawiła Iina-Mari Supperi. Zrelacjonowała pierwsze
spotkanie komitetu młodych prawników. Komitet zamierza wprowadzać lepsze mechanizmy
komunikacyjne pomiędzy prezydencją CCBE a młodymi prawnikami, co ma tez ułatwić zabieranie
głosy przez młodych prawników, i sprawić, aby ich głos był donioślejszy i brany pod uwagę. Prezes
Panagiotios Perakis, jako zagorzały zwolennik pracy komitetu młodych prawników zachęcał delegacje
do mianowania członków komitetu młodych prawników.

W dalszej części powrócono do omawiania spraw związanych ELF (European Lawyers Foundation) i
związanych z fundacją problemami jak np. przeniesieniem siedziby z Hagi do Rzymu, czy ustalanie
spraw osobowych w Radzie Nadzorczej.

W trakcie posiedzenie przyjęto dokumenty aktualizacyjne w sprawach sztucznej inteligencji, migracji,
prawa karnego czy ochrony danych. Materiały źródłowe będą dostępne na stronach CCBE.
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Doroczna konferencja IBA: 29 października – 3
listopada w Paryżu
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Międzynarodowe Stowarzyszenie Prawników IBA zaprasza na doroczną konferencję, która
odbędzie się w dniach 29 października - 3 listopada 2023 roku w Paryżu.

Program wydarzenia to ponad 200 sesji tematycznych poświęconych zagadnieniom z różnych
dziedzin prawa, a także liczne okazje do udziału w spotkaniach networkingowych, w których wezmą
udział czołowi prawnicy z ponad 130 jurysdykcji z całego świata.

Rejestracja oraz programy poszczególnych sesji są dostępne na stronie IBA:

(przejdź do strony rejestracji)

 

Egzamin adwokacki tematem numeru Młodej
Palestry

Egzamin adwokacki to główny temat nowego numeru "Młodej Palestry",
czasopisma aplikantów adwokackich. 
Numer jest dostępny na stronie www.mlodapalestra.pl

W numerze czasopisma znajdują się artykuły oraz glosy podejmujące problematykę z zakresu prawa
cywilnego, karnego, administracyjnego, gospodarczego, jak również etyki.

Tematyka artykułów i glos obejmuje kwestie: opinii poligraficznej w ramach badań eliminacyjnych
(192a k.p.k.) i w ramach odrębnego dowodu (199a k.p.k.), spoczywania biegu terminu przedawnienia
karalności w przypadku immunitetu formalnego sędziego lub prokuratora, podziału majątku
wspólnego małżonków przed orzeczeniem i po orzeczeniu rozwodu oraz związanych z tym roszczeń,
materialnoprawnych przesłanek ustalenia nierównych udziałów w majątku wspólnym małżonków,
działalności gospodarczej prowadzonej przez fundacje, wewnątrzwspólnotowego nabycia wyrobów
akcyzowych poza procedurą zawieszenia poboru akcyzy, reklamy alkoholu w ustawie z 26.10.1982 r.
o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi, a także problematyki tajemnicy
zawodowej adwokata w ujęciu praktycznym.

Ponadto w bieżącym numerze czasopisma znajduje się nagrodzony esej o adw. Karolinie Gnysińskiej
w ramach drugiej edycji konkursu na esej: „Adwokatka, która mnie inspiruje. Wojna i konflikty
zbrojne”, recenzja książki Odpowiedzialność prawnika wobec klienta, autorstwa Krzysztofa
Janczukowicza, jak również sprawozdanie z finału Ogólnopolskiego Konkursu Krasomówczego
Aplikantów Adwokackich im. adw. Stanisława Mikke.
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Słowo wstępu napisali adw. Przemysław Rosati, prezes NRA, adw. Marcin Derlacz, przewodniczący
Komisji Aplikacji Adwokackiej NRA, apl. adw. dr Adam Kozień, redaktor naczelny „Młodej Palestry".

Redaktor naczelny zaprasza aplikantów do współtworzenia czasopisma poprzez publikowanie
artykułów oraz glos w „Młodej Palestrze”. Prace można wysyłać na adres e-mail:
mloda.palestra@nra.pl

Numer dostępny jest na stronie: mlodapalestra.pl
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Kronika Naczelnej Rady Adwokackiej
Przedstawiamy skrót wydarzeń z udziałem Naczelnej Rady Adwokackiej.

13 maja, adw. Przemysław Rosati, prezes NRA, adw. Justyna Mazur, sekretarz NRA, adw. Dariusz
Lipski, wiceprzewodniczący Komisji Wizerunku przy NRA, wzięli udział w spotkaniu Komisji
Wizerunku, połączonego ze szkoleniem, w Pabianicach.

15 maja, adw. Natalia Klima-Piotrowska, przewodnicząca Komisji Praw Człowieka przy NRA, wzięła
udział w spotkaniu Komisji Praw Człowieka CCBE  w Brukseli.

16 maja, adw. Przemysław Rosati, prezes NRA, wziął udział w Zgromadzeniu Izby Adwokackiej w
Bielsku-Białej.

16 maja, odbyło się spotkanie Komisji Aplikacji Adwokackiej NRA.

17 maja, odbyło się spotkanie Komisji Wizerunku przy NRA.

18 maja, adw. Justyna Mazur, sekretarz NRA, adw. Jarosław Szczepaniak, zastępca sekretarza NRA,
spotkali się online z sekretarzami i pracownikami okręgowych rad adwokackich.

18 maja, adw. Przemysław Rosati, prezes NRA, adw. Bartosz Tiutiunik, wiceprezes NRA, adw.
Bartosz Grohman, wiceprezes NRA, adw. Justyna Mazur, sekretarz NRA, adw. Jarosław Szczepaniak,
zastępca sekretarza NRA, adw. Andrzej Zwara, członek Prezydium NRA, wzięli udział w spotkaniu
prezydiów samorządu adwokackiegi i samorządu radców prawnych. Wydarzenie miało miejsce w
siedzibie Krajowej Rady Radców Prawnych w Warszawie. Omówiono sprawy wspólne dla obu
samorządów, w tym kwestię niskich stawek za pełnomocnictwo z urzędu, legislację i organizację III
Kongresu Prawników Polskich.

19 maja, odbyło się posiedzenie Prezydium Naczlenej Rady Adwokackiej.
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